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اســـتان یـــزد از اســـتان هایی اســـت که بـــا حضـــور رئیس  جمهور، تعـــدادی از 
خانه  هـــای طرح نهضت ملی مســـکن به مـــردم تحویل داده شـــد. در رابطه با 
آینده طرح نهضت ملی مســـکن و پروژه شـــهرک 377 هکتاری در اســـتان یزد 
با احســـان خواجه رضایی، مدیرکل راه و شهرسازی یزد به گفت  وگو پرداختیم. 

مشـــروح گفت وگو را در ادامـــه می خوانید.

تا امروز چیزی 
بالغ بر 1300 
هکتار زمین 

مشخص 
کرده ایم. 

مهم ترین 
چالش ما برای 

تأمین زمین، 
بحث الحاقات 

به شهر یزد 
و شهرهایی 

است که بیشتر 
از 100 هزار 

نفر جمعیت 
دارند. زمین 

که شناسایی 
کردیم و کارهای 
اداری هم انجام 

شده است

شهری با شیروانی های قرمز
اگر به ســـمت جنوب غربی کشـــور رفته باشـــید حتما در مسیرتان 
بین قـــم و اراک، به تعدادی خانه ویلایی با ســـقف های شـــیروانی 
قرمز برخـــورد کرده اید. کمی جلوتر تابلویی بزرگ شـــما را به شـــهر 
جدید امیرکبیـــر دعوت می کند، یقینا مســـیرتان را کـــج نکرده اید 
کـــه بروید داخل شـــهر اما حتما کنجـــکاوی تان را قلقلـــک داده تا 
بدانید از خانه های عجیب و غریب چگونه سر از اینجا در آورده اند. 
این خانه ها یادگار آخرین   پروژه های مســـکن مهـــر در دولت دهم 
هستند. وقتی اسم مســـکن مهر می آید همگی یاد ساختمان های 
سربه فلک کشـــیده وســـط بیابان با آپارتمان های نقلی می افتیم. 
امـــا این  ســـقف های قرمز رنگ داســـتان دیگری دارنـــد. اواخر عمر 
دولـــت دهم مســـئولان تصمیـــم گرفتند بـــه جای ســـاختن خانه  
نقلی، خانه ویلایی بســـازند. دلایـــل متعدد هم داشـــت از ارزان تر 
درآمدن ســـاخت گرفتـــه تا تحویـــل ســـریع و دلباز بـــودن و… . با 
اینکـــه این پـــروژه بـــا موفقیت به ســـرانجام رســـید امـــا دیگر عمر 
دولت قد نداد و فرمان ســـاخت مسکن به سمت دیگری چرخید. 
شـــهر امیرکبیر هنوز در 30 کیلومتری شـــهر اراک جا خوش کرده و  
پیش روی ماســـت. نمونه موفقی از این که اگر بخواهیم می شـــود، 
خانـــه ویلایـــی زیبـــا مطابـــق بـــا زیســـت انســـان  ایرانی ســـاخت.

نــــما

 شهر  ویلایی امیرکبیر 
 عکاس بهنام یوسفی

ح نهضت ملی مسکن،          در طر

چند خانه در یزد ساخته می  شود؟

اســـتان یـــزد بـــرای ســـاخت تقریبـــاً 
54 هـــزار واحـــد برنامـــه دارد؛ به  طور 
دقیق تـــر 53 هـــزار و 984 واحـــد. اما 
در حـــال حاضـــر نزدیک بـــه 56 هزار 

نفـــر ثبت  نـــام داشـــته  ایم.

         تا امروز چند خانه به مردم 

تحویل داده شده است؟

تـــا ایـــن لحظـــه 414 واحد بـــه مردم 
تحویـــل داده شـــده اســـت. از ایـــن 
تعـــداد، 214 واحد به صـــورت ویلایی 
و 200 واحد به صورت آپارتمانی است. 
ســـاخت واحدهای ویلایی در ســـال 
1400 آغـــاز شـــده و در ســـال 1401 بـــه 

مـــردم تحویل داده شـــده اســـت.

        ساخت واحدهای ویلایی 

چقدر زمان برده است؟

صفر تـــا صد پروژه  واحدهـــای ویلایی 
تقریبـــاً بیـــن 10 تـــا 12 ماه تمام شـــده 
آپارتمانـــی  پروژه  هـــای  امـــا  اســـت. 

نزدیـــک بـــه دو ســـال طول کشـــیده 
. ست ا

        چه مقدار زمین برای 

متقاضیان فراهم شده است؟

تا امـــروز چیزی بالـــغ بـــر 1300 هکتار 
زمین مشـــخص کرده  ایـــم. مهم ترین 
چالش ما بـــرای تأمیـــن زمین، بحث 
الحاقـــات به شـــهر یـــزد و شـــهرهایی 
اســـت کـــه بیشـــتر از 100 هـــزار نفـــر 
جمعیـــت دارند. زمین که شناســـایی 
کردیـــم و کارهـــای اداری هـــم انجـــام 
شده اســـت. الان پرونده  ها به شورای 
عالـــی معماری و شهرســـازی ارســـال 
شـــده اســـت. دلیل تعـــدد کارهـــا در 
شـــورا و بـــه جهـــت بررســـی، موضوع 

کمی طول کشـــیده اســـت.

        پروژه شهرک 377 هکتاری در 

چه مرحله  ای قرار دارد؟ جزئیاتی 

ح هم بفرمایید. از این طر

اوایل شـــهریور ماه 1401، مصوب شـــد 
تـــا پـــروژه 377 هکتـــاری بـــه صورت 

مدیرکل راه و شهرسازی استان یزد مطرح کرد 

افزایش چشمگیر 
متقاضیان؛ پس از شروع 

ویلایی سازی

شـــهرک مسکونی ســـاخته شـــود. در 
ایـــن چنـــد ماه نیـــز مشـــغول طراحی 
شـــهرک بودیم. ایـــن پـــروژه، کاملاً به 
صورت ویلایـــی با قطعـــات 200 متری 
طراحی شـــده اســـت و نزدیـــک به 7 
هـــزار و 500 واحـــد ویلایـــی خواهـــد 
داشـــت. شـــهرک، با محوریت مسجد 

به عنـــوان یـــک المان شـــهری محل 
تجمع طراحی شـــده اســـت. مسجد 
و صحـــن روبـــه روی آن، نزدیـــک بـــه 
11 هکتـــار مســـاحت دارد. مـــا در این 
شـــهرک مجتمـــع تجـــاری نخواهیـــم 

داشـــت و تماماً بـــازار داریم.
ایـــن شـــهرک شـــش محلـــه خواهـــد 

داشـــت و محل اجتماعـــات هر محله  
نیـــز در مرکـــز آن محلـــه قـــرار دارد. 
بـــه ایـــن صـــورت کـــه مدرســـه، مراکز 
بهداشـــتی و مســـجد هـــر محلـــه در 
مرکـــز آن قـــرار می  گیـــرد. در اطـــراف 
شـــهرک و در فاصله بین این شـــهرک 
بـــا شـــهر یـــزد، نزدیـــک بـــه 50 هکتار 
فضای ســـبز و فضای ورزشی نیز تعبیه 

شـــده است.
سعی شـــده برای ســـاخت این شهرک 
یـــزد  قدیـــم  شهرســـازی  ســـبک  ز  ا
استفاده شـــود. در گذشـــته محوریت 
شـــهر یـــزد بـــا میـــدان و مســـجد امیر 
چخماق بوده اســـت. در کنار مســـجد 
نیـــز حســـینیه، بـــازار، فضای ورزشـــی 
)زورخانـــه( و آب  انبـــار وجـــود داشـــته 
اســـت. در اطـــراف میـــدان، محله  ها 
تعریف شـــده و میدان به وســـیله بازار 
به این محله  ها وصل می شـــده اســـت. 
اطراف شـــهر یزد نیز محل کشـــاورزی 
بوده اســـت. مـــا نیز مدل قدیم شـــهر 
یزد را در یـــک مقیـــاس کوچک تر برای 
شهرک 377 هکتاری طراحی کردیم. 
پیش  بینی ما این اســـت که ان شاءالله 
تا پایان ســـال 1402، بیشتر واحدهای 

شـــهرک تحویل متقاضیان شـــود.

        استقبال مردم از 

ویلایی سازی چگونه بوده است؟

 ، ه مـــا مهر یـــل  ا و ا ز  ا یبـــاً  تقر مـــا 

ویلایی ســـازی را در شـــهر یـــزد مطرح 
کردیـــم. ما تـــا پیش از مطرح شـــدن 
ویلایی ســـازی، 108 هـــزار متقاضی در 
ســـطح اســـتان داشـــتیم. امـــا پس از 
آنکه ویلایی  ســـازی به صورت رسانه  ای 
مطرح شـــد، تعداد ثبت  نام در استان 
یزد به 123 هـــزار نفر رســـید. یعنی در 
عرض چهار یـــا پنج مـــاه، 15 هزار نفر 
به تعـــداد ثبت  نـــام کننـــدگان افزوده 
شـــد. اســـتقبال مردم نشـــان می دهد 
کـــه خانه  هـــای ویلایـــی، بـــاب میـــل 
مـــردم اســـت. امـــا ممکـــن اســـت در 
بعضی اســـتان ها به دلیـــل محدودیت 
زمیـــن، ایـــن طـــرح بـــه راحتـــی قابل 

اجرا نباشـــد.

        هزینه تمام شده، برای 

خانه  های ویلایی به صرفه  تر است 

یا آپارتمانی؟

ما در مهریـــز یزد، واحدهـــای ویلایی 
بـــا زمین 160 متـــری و 105 متر زیربنای 
مفیـــد تحویـــل متقاضیـــان دادیـــم. 
 280 مهریـــز،  ویلایـــی  واحدهـــای 
و  متقاضـــی  آورده  تومـــان  میلیـــون 
300 میلیـــون تومـــان وام داشـــت. در 
شـــهر یزد، پروژه آپارتمانی بـــا 85 متر 
زیربنـــای مفیـــد، تحویـــل متقاضیان 
دادیـــم. امـــا ایـــن واحدهـــا بـــه 400 
میلیـــون تومـــان آورده متقاضی و 350 
میلیون تومان وام نیاز داشـــته است.

        با ساخت خانه  های ویلایی مشکلی برای 
تأمین سرانه  های عمومی ایجاد نخواهد شد؟
برای تأمین سرانه  های عمومی نیز کار را شروع کرده  ایم. 

به عنوان مثال در همان شهرک 377 هکتاری، مقدمات 
تأمین فضای ورزشی را فراهم کردیم تا سرمایه  گذار ساخت 

را شروع کند. برای فضای سبز 50 هکتاری نیز سرمایه  گذار 
آوردیم. برای روز درخت کاری نیز اعلام کردیم که اگر کسی 

قصد دارد درختی بکارد به همین شهرک مراجعه کند. برای 
دیگر خدمات، مانند خدمات 

درمانی، انتظامی و... آن  
دسته از خدمات که امکانش 
وجود دارد از ظرفیت خیرین 

کمک می  گیریم. علاوه بر 
این می  توانیم از ارزش 

افزوده حاصل از 
ساخت شهرک نیز 

استفاده کنیم؛ 
مانند فروش 

بخش های 
تجاری شهرک.

ـــرش بـ
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امیرحسین کرکوندی
روزنامه نگار


